



10 ປີ ແຫ່ງການພັດທະນາຕະຫຼາດທຶນລາວ



ຕະຫຼາດຫຼັກຊັບລາວ (ຕລຊລ) ໄດ້ຮັບການສ້າງຕັ້ງຂຶ້ນໃນວັນທີ 10-10-2010 ຊຶ່ງເປັນເຫດການສຳຄັນຢັ່ງໃນຂົງເຂດເສດຖະກິດ ໂດຍສະເພາະວຽກງານຕະຫຼາດທຶນໄດ້ເປັນຂັດໝາຍແຫ່ງການປະຕິບັດແນວທາງປ່ຽນແປງໃໝ່ຂອງພັກ ແລະ ແຜນພັດທະນາເສດຖະກິດ-ສັງຄົມຂອງແຫ່ງຊາດ ແນໃສ່ປະກອບສ່ວນພັດທະນາປະເທດໃຫ້ຫຼຸດຜົນອອກຈາກສະຖານະພາບປະເທດດ້ອຍພັດທະນາໂດຍຊຸກຍູ້ການເຕີບໂຕຢ່າງຕໍ່ເນື່ອງ, ສົມດຸນ ແລະ ຍືນຍົງ ແລະ ສືບຕໍ່ສູ້ຊົນຂ້າມຜ່ານຈາກສະຖານະພາບດັ່ງກ່າວໃຫ້ໄດ້ໃນປີ 2025 ພ້ອມທັງສ້າງບາດລ້ຽວໃໝ່ໃນການພັດທະນາປະເທດໃຫ້ກາຍເປັນປະເທດກຳລັງພັດທະນາທີ່ມີລາຍຮັບປານກາງລະດັບສູງຕາມທິດສະດີເສດຖະກິດ-ສັງຄົມພູມປັນຍາ, ສີຂຽວ ແລະ ຍືນຍົງ.

ໃນພິທີສະເຫຼີມສະຫຼອງວັນສ້າງຕັ້ງຕະຫຼາດທຶນລາວ ຄົບຮອບ 10 ປີ (30 ຕຸລາ 2020); ທ່ານນາງ ສາຍສະໝອນ ຈັນທະຈັກ ຄະນະພັກ ທຫລ, ເລຂາໜ່ວຍພັກ-ຫົວໜ້າສຳນັກງານຄະນະກຳມະການຄຸ້ມຄອງຫຼັກຊັບ (ສຄຄຊ), ເລຂາຄະນະກຳມະການຄຸ້ມຄອງຫຼັກຊັບ ໄດ້ນຳສະເໜີຜົນງານການເຄື່ອນໄຫວຂອງຕະຫຼາດທຶນລາວວ່າ: ຕລຊລ ໄດ້ຮັບການສ້າງຕັ້ງຂຶ້ນຢ່າງເປັນທາງການໃນວັນທີ 10.10.2010 ແລະ ໄດ້ເປີດໃຫ້ບໍລິການຊື້-ຂາຍຫຼັກຊັບມື້ທຳອິດໃນວັນທີ 11.01.2011 ໂດຍມີລັດວິສາຫະກິດ 2 ແຫ່ງ ໄດ້ຖືກຫັນເປັນບໍລິສັດມະຫາຊົນ ແລະ ຈົດທະບຽນໃນ ຕລຊລ ຄື: ທະນາຄານການຄ້າຕ່າງປະເທດລາວ ມະຫາຊົນ ແລະ ບໍລິສັດຜະລິດ-ໄຟຟ້າລາວ ມະຫາຊົນ ສາມາດລະດົມທຶນໄລຍະຍາວໃນ

ຕົ້ນທຶນທີ່ເໝາະສົມ, ເປັນກົນໄກປັບປຸງຄວາມເຂັ້ມແຂງຂອງວິສາຫະກິດທາງດ້ານການເງິນ, ການຈັດຕັ້ງ ແລະ ຫັນການຄຸ້ມຄອງບໍລິຫານໄປສູ່ການບໍລິຫານຢ່າງມີອາຊີບຫຼາຍຂັ້ນແນໃສ່ປະກອບສ່ວນພັດທະນາເສດຖະກິດ-ສັງຄົມຂອງ ສປປ ລາວ ໃຫ້ເຕີບໃຫຍ່ຂະຫຍາຍຕົວຕາມທິດທີ່ມີຄຸນນະພາບ, ສົມດຸນ, ຕໍ່ເນື່ອງ, ຍືນຍົງ ແລະ ເປັນສີຂຽວ.

ຕະຫຼອດໄລຍະເວລາ 10 ປີ, ຂະແໜງຕະຫຼາດທຶນ ໄດ້ມີການເຕີບໃຫຍ່ຂະຫຍາຍຕົວທາງດ້ານປະລິມານ ແລະ ຄຸນນະພາບຕາມເງື່ອນໄຂຕົວຈິງພາຍໃນປະເທດ ສາມາດມີຜົນງານທີ່ຜົນເດັ່ນຄື: ກົງຈັກການຈັດຕັ້ງຂອງລະບົບຕະຫຼາດທຶນ ໄດ້ມີການແບ່ງພາລະບົດບາດຢ່າງຈະແຈ້ງລະຫວ່າງ ສຄຄຊ, ສຄຄຊ ແລະ ຕລຊລ ຕາມທີ່ກຳນົດໄວ້ໃນກົດໝາຍວ່າດ້ວຍຫຼັກຊັບ. ເອົາໃຈໃສ່ບຳລຸງ-ກໍ່ສ້າງພະນັກງານ ທາງດ້ານທິດສະດີການເມືອງ, ວິຊາສະເພາະ ແລະ ພາສາຕ່າງປະເທດ ດ້ວຍຫຼາຍຮູບການທີ່ມີທຶນຊ່ວຍເຫຼືອລ້າຈາກບັນດາປະເທດເພື່ອນມິດ ແລະ ສາກົນ ແລະ ທຶນສົມທົບຈາກທະນາຄານແຫ່ງ ສປປ ລາວ (ທຫລ). ຜ່ານການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດຄືດັ່ງກ່າວ ເຮັດໃຫ້ສະມາຊິກພັກ-ພະນັກງານ ມີຄວາມຮູ້, ຄວາມສາມາດ, ມີຄຸນສົມບັດສົນທຳປະຕິວັດເຮັດສຳເລັດໜ້າທີ່ການເມືອງທີ່ໄດ້ຮັບມອບໝາຍ.

ປັດຈຸບັນ ໜ່ວຍຜັກ ສຄຄຊ ມີພະນັກງານທັງໝົດ ຈຳນວນ 79 ຄົນ (ຍິງ 41 ຄົນ), ໃນນັ້ນ ສຄຄຊ ມີ 41 ຄົນ (ຍິງ 21 ຄົນ) ແລະ ຕລຊລ ມີ 36 ຄົນ (ຍິງ 19 ຄົນ); ມີສະມາຊິກຜັກກວມ 29% ຂອງພະນັກງານທັງໝົດ. ສຳລັບບໍລິສັດຫຼັກຊັບ 4 ແຫ່ງ ມີພະນັກງານ 76 ຄົນ, ບັນດາບໍລິສັດຫຼັກຊັບ ໄດ້ເອົາໃຈໃສ່ວຽກງານຍົກລະດັບຄວາມຮູ້, ຄວາມສາມາດຂອງພະນັກງານ ດ້ວຍການນຳສົ່ງໄປສຶກສາ, ຝຶກ ອົບຮົມ ແລະ ສຳມະນາໃນຫົວຂໍ້ຕ່າງໆກ່ຽວຂ້ອງກັບຕະຫຼາດທຶນຢ່າງເປັນປົກກະຕິ; ເອົາໃຈໃສ່ສ້າງ ແລະ ປັບປຸງນິຕິກຳໃຫ້ເປັນລະບົບຄົບ ຊຸດເທື່ອລະກ້າວ. ປະຈຸບັນ, ນິຕິກຳສູງສຸດຂອງວຽກງານຕະຫຼາດທຶນແມ່ນກົດໝາຍວ່າດ້ວຍຫຼັກຊັບ (ສະບັບປັບປຸງ) ແລະ ມີລະບຽບການ ຫຼາຍສະບັບ. ນິຕິກຳດັ່ງກ່າວ ໄດ້ກາຍເປັນເຄື່ອງມື ແລະ ບ່ອນອົງທີ່ສຳຄັນໃຫ້ແກ່ການຄຸ້ມຄອງ ແລະ ການເຄື່ອນໄຫວວຽກງານຫຼັກຊັບໃຫ້ ມີການຂະຫຍາຍຕົວຢ່າງຕໍ່ເນື່ອງ, ສ້າງເງື່ອນໄຂສະດວກໃຫ້ບັນດາຫົວໜ່ວຍທຸລະກິດ ທັງພາກລັດ ແລະ ເອກະຊົນ ສາມາດລະດົມທຶນ ຜ່ານຕະຫຼາດທຶນ, ຊຸກຍູ້, ສົ່ງເສີມ ແລະ ອຳນວຍຄວາມສະດວກໃຫ້ແກ່ບຸກຄົນ, ນິຕິບຸກຄົນ ແລະ ການຈັດຕັ້ງ ປະກອບສ່ວນລົງທຶນໃນ ຕະຫຼາດທຶນ.

ຜ່ອມນີ້ ເພື່ອສືບຕໍ່ດຶງດູດ ແລະ ຊຸກຍູ້ໃຫ້ມີການເຂົ້າຮ່ວມ ແລະ ປະກອບສ່ວນໃນວຽກງານຕະຫຼາດທຶນ, ລັດຖະບານໄດ້ຫຼຸດ ອັດຕາອາກອນກຳໄລ ຈາກ 20% ມາເປັນ 13% ເປັນເວລາ 4 ປີ ຕໍ່ເນື່ອງໃຫ້ແກ່ບໍລິສັດຈິດທະບຽນ; ຍົກເວັ້ນອາກອນລາຍໄດ້ ຈາກການ ຂາຍ ຫຼື ໂອນຮຸ້ນ, ແລະ ເງິນປັນຜົນ; ຍົກເວັ້ນອາກອນມູນຄ່າເພີ່ມສຳລັບສະຖາບັນສື່ກາງດ້ານຫຼັກຊັບ ທີ່ເປັນສະຖາບັນການເງິນ ແລະ ໄດ້ ຍົກເວັ້ນຄ່າທຳນຽມ ຊື້-ຂາຍຫຼັກຊັບໃນສ່ວນຂອງລັດຖະບານ.

ຮອດເດືອນຕຸລາປີ 2020, ລັດຖະບານ ແລະ ວິສາຫະກິດສາມາດລະດົມແຫຼ່ງທຶນໄລຍະຍາວຜ່ານຕະຫຼາດທຶນລາວຈຳນວນ 24.502 ຕື້ກີບ ກວມເອົາ 15% ຂອງ GDP. ປັດຈຸບັນ ຕລຊລ ມີບໍລິສັດຈິດທະບຽນ 11 ແຫ່ງ ທີ່ມາຈາກຂະແໜງການເງິນ, ພະລັງງານ ໄຟຟ້າ, ກະສິກຳ, ອຸດສະຫະກຳ, ການຄ້າ-ການບໍລິການ ແລະ ອື່ນໆ. ຜ່ອມນີ້, ໄດ້ເອົາໃຈໃສ່ສ້າງຄວາມເຂັ້ມແຂງໃຫ້ແກ່ບໍລິສັດຈິດ ທະບຽນ ໂດຍໄດ້ຫັນບໍລິສັດຈິດທະບຽນໄປສູ່ການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດມາດຕະຖານສາກົນດ້ານການລາຍງານການເງິນ (IFRS) ເທື່ອລະ ກ້າວ; ໄດ້ຫັນການຄຸ້ມຄອງບໍລິຫານໄປສູ່ຫຼັກການຂອງອາຊຽນ ແລະ ມາດຕະຖານສາກົນ. ນອກນີ້, ໄດ້ເອົາໃຈໃສ່ຕິດຕາມ ການເຄື່ອນໄຫວຂອງບໍລິສັດຈິດທະບຽນຜ່ານຮູບການລາຍງານ ແລະ ການເປີດເຜີຍຂໍ້ມູນໃນແຕ່ລະໄລຍະ; ຕິດຕາມ ກວດກາ ຕາມ ເອກະສານ ແລະ ກວດກາກັບທີ່ ເພື່ອຮັບປະກັນໃຫ້ບໍລິສັດຈິດທະບຽນ ເຄື່ອນໄຫວຕາມລະບຽບການ. ຜ່ານການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດຄືດັ່ງກ່າວ ເຮັດໃຫ້ບໍລິສັດຈິດທະບຽນ ມີທຶນພຽງພໍເພື່ອເຄື່ອນໄຫວທຸລະກິດ ແລະ ການບໍລິຫານຈັດການສອດຄ່ອງກັບລະບຽບການ ແລະ ຫຼັກການ ສາກົນພິມຄວນ, ມີການຫັນປ່ຽນຢ່າງຕັ້ງໜ້າ ເປັນຕົ້ນການປະຕິບັດຫຼັກການບັນຊີ ແລະ ການປະຕິບັດພັນທະອາກອນ ເຮັດໃຫ້ບໍລິສັດ ມີຄວາມໂປ່ງໃສເທື່ອລະກ້າວ.

ກ່ຽວກັບການປົກປ້ອງ ແລະ ສ້າງຄວາມເຂັ້ມແຂງໃຫ້ແກ່ຜູ້ລົງທຶນໄດ້ປະສານສົມທົບກັບພາກສ່ວນກ່ຽວຂ້ອງ ໂຄສະນາເຜີຍແຜ່ ຄວາມຮູ້ກ່ຽວກັບວຽກງານຕະຫຼາດທຶນໃຫ້ແກ່ມວນຊົນ ດ້ວຍການຈັດສຳມະນາ, ຈັດງານປະຈຳປີ, ສ້າງປຶ້ມ ແລະ ວິດີໂອສົ່ງເສີມຄວາມຮູ້, ຜະລິດສະປອດໂຄສະນາ ແລະ ອື່ນໆ. ຮອດເດືອນ 10 ປີ 2020 ມີບັນຊີຜູ້ລົງທຶນທັງໝົດ 15.961 ບັນຊີ, ໃນນັ້ນບັນຊີຜູ້ລົງທຶນພາຍໃນມີ 12.567 ບັນຊີ ແລະ ບັນຊີຜູ້ລົງທຶນຕ່າງປະເທດ ມີ 3.394 ບັນຊີ ທີ່ມາຈາກ 47 ປະເທດທົ່ວໂລກ. ຜ່ານການເຄື່ອນໄຫວຊື້-ຂາຍຕົວຈິງ ເຫັນວ່າຜູ້ລົງທຶນຕ່າງປະເທດມີບົດບາດພິມຄວນໃນການເຄື່ອນໄຫວຊື້-ຂາຍຫຼັກຊັບຢູ່ຕະຫຼາດທຶນລາວ.

ພັດທະນາ ແລະ ບຳລຸງຮັກສາລະບົບໄອທິ ຢ່າງຕໍ່ເນື່ອງ ເປັນຕົ້ນ ລະບົບຮັບຄຳສັ່ງຊື້-ຂາຍ, ລະບົບຈັບຄູ່ຊື້-ຂາຍ, ລະບົບສະສາງ ແລະ ຕັດບັນຊີຫຼັກຊັບ, ລະບົບຮັບຝາກຫຼັກຊັບ ແລະ ລະບົບອື່ນໆ ເພື່ອຮັບປະກັນການເຄື່ອນໄຫວໃຫ້ບໍລິການຂອງ ຕລຊລ. ພິເສດ ໃນປີ 2017 ຕລຊລ ໄດ້ພັດທະນາລະບົບເພື່ອຮອງຮັບການຊື້-ຂາຍພັນທະບັດລັດຖະບານຜ່ານ ຕລຊລ ແລະ ໄດ້ເລີ່ມຈັດຕັ້ງປະຕິບັດໃນທ້າຍປີ 2018 ຊຶ່ງລະບົບດັ່ງກ່າວໄດ້ຊ່ວຍລັດຖະບານເພື່ອລະດົມທຶນຈາກມວນຊົນ ຮັບການພັດທະນາໄດ້ດີພິມຄວນ. ຜ່ອມນີ້ໄດ້ຍົກລະດັບກົນ ໄກການຊື້-ຂາຍຮຸ້ນ ເພື່ອເພີ່ມໂອກາດໃຫ້ຜູ້ລົງທຶນສາມາດຊື້-ຂາຍຮຸ້ນກັນໄດ້ຢ່າງຄ່ອງຕົວຍິ່ງຂຶ້ນເປັນຕົ້ນການນຳໃຊ້ລະບົບການປະມຸນ ແບບຕໍ່ເນື່ອງ; ການເພີ່ມຂອບເຂດການປ່ຽນແປງລາຄາລາຍວັນ; ການປັບຫົວໜ່ວຍຊື້-ຂາຍຮຸ້ນຂຶ້ນຕໍ່າ, ໄດ້ເພີ່ມຮູບແບບຄຳສັ່ງຊື້-ຂາຍ ແລະ ອື່ນໆ.

ສຳລັບສະຖາບັນສື່ກາງດ້ານຫຼັກຊັບໄດ້ອະນຸຍາດດຳເນີນທຸລະກິດໃຫ້ບໍລິສັດຫຼັກຊັບ 4 ແຫ່ງ ເພື່ອເຮັດໜ້າທີ່ກະກຽມຄວາມພ້ອມ ໃຫ້ແກ່ເປົ້າໝາຍຈິດທະບຽນ ແລະ ເປັນສື່ກາງໃນການແລກປ່ຽນຊື້-ຂາຍຫຼັກຊັບ; ຮັບຮອງສະຖາບັນສື່ກາງອື່ນ 17 ເປັນ ຕົ້ນບໍລິສັດກວດ ສອບ (4 ແຫ່ງ), ບໍລິສັດປະເມີນມູນຄ່າຊັບສິນ (9 ແຫ່ງ), ທະນາຄານດູແລຊັບສິນ (3 ແຫ່ງ) ແລະ ບໍລິສັດຈັດອັນດັບຄວາມໜ້າເຊື່ອຖື (1 ແຫ່ງ) ເພື່ອປະກອບສ່ວນຂັບເຄື່ອນຕະຫຼາດທຶນໃຫ້ເຄື່ອນໄຫວໄດ້ຢ່າງຄ່ອງຕົວ. ສ້າງ ແລະ ພັດທະນາລະບົບໄອທິເພື່ອຮັບປະກັນ ໃຫ້ການປະຕິບັດວຽກງານຄຸ້ມຄອງຫຼັກຊັບໃຫ້ມີຄວາມຄ່ອງຕົວ, ເປັນລະບົບ, ຮັບປະກັນ ແລະ ທັນສະໄໝ. ຜ່ອມນີ້ ທຫລ ໄດ້ສະໜອງ ງົບປະມານພຽງພໍກັບຄວາມຈຳເປັນຕົວຈິງເພື່ອຮັບປະກັນການເຄື່ອນໄຫວວຽກງານຂອງອົງການຄຸ້ມຄອງວຽກງານຫຼັກຊັບ. ເພີ່ມທະວີ

ການພົວພັນຮ່ວມມືແບບສອງຝ່າຍ, ຫຼາຍຝ່າຍ, ອົງການຈັດຕັ້ງສາກົນເພື່ອຍາດແຍ່ງການຊ່ວຍເຫຼືອທາງດ້ານວິຊາການໃນການພັດທະນາຂະແໜງຕະຫຼາດທຶນ.

ສັງລວມແລ້ວ, ຕະຫຼອດໄລຍະ 10 ປີທີ່ຜ່ານມາ; ຂະແໜງຕະຫຼາດທຶນ, ໄດ້ຮັບການສ້າງຕັ້ງ ແລະ ພັດທະນາຢ່າງເປັນລະບົບດ້ວຍບາດກ້າວທີ່ໜັກແໜ້ນ. ມາຮອດປັດຈຸບັນ, ຕະຫຼາດທຶນລາວປະກອບມີທຸກພາກສ່ວນ ທີ່ເປັນອົງປະກອບສໍາຄັນ ແລະ ຈໍາເປັນໃນລະບົບນິເວດວິທະຍາຕະຫຼາດທຶນ ເຊິ່ງລວມມີ ຄຄຊ, ສຄຄຊ, ຕລຊລ, ບໍລິສັດຈິດທະບຽນ, ສະຖາບັນສື່ກາງດ້ານຫຼັກຊັບ, ຜູ້ລົງທຶນທັງພາຍໃນ ແລະ ຕ່າງປະເທດ ແລະ ຜະລິດຕະພັນທີ່ຊື້-ຂາຍໃນຕະຫຼາດຫຼັກຊັບ ແລະ ຂະແໜງຕະຫຼາດທຶນໄດ້ປະກອບສ່ວນເຂົ້າໃນພາລະກິດປົກປັກຮັກສາ ແລະ ສ້າງສາພັດທະນາປະເທດຊາດຢ່າງຕັ້ງໜ້າ ຕໍ່ກັບຄຸນງາມຄວາມດີດັ່ງກ່າວນັ້ນ ຂຶ້ນເທິງໄດ້ໃຫ້ກຽດຍ້ອງຍໍແກ່ ສຄຄຊ, ຕລຊລ ແລະ ຜູ້ມີສ່ວນຮ່ວມຕະຫຼາດທຶນ ໂດຍໄດ້ຮັບການປະດັບຫຼຽນໄຊແຮງງານ ຊັ້ນ III 1 ໜ່ວຍ; ຫຼຽນກາແຮງງານ 1 ໜ່ວຍ, ໃບຍ້ອງຍໍ ແລະ ໃບຊົມເຊີຍຈາກຂັ້ນເທິງຈໍານວນໜຶ່ງ; ນອກຈາກນີ້ ໜ່ວຍພັກ ສຄຄຊ ໄດ້ຮັບການຍ້ອງຍໍ ເປັນໜ່ວຍພັກເຂັ້ມແຂງ-ຮຸ້ນໍາພາຮອບດ້ານ 7 ສະໄໝຕໍ່ເນື່ອງ.

ໂດຍ: ຣັດສະໝີ ດວງສັດຈະ

ເສດຖະກິດລາວຈະເຂັ້ມແຂງ ຖ້າປວງຊົນຮ່ວມແຮງນໍາໃຊ້ເງິນກີບ